
З ювілейної 

--Нещерет Тетяна Іванівна, з артистка- країни, в Запорізькому театрі з 1965 ро-

ку. З 1993 року, паралельно з займає посаду завідуючої літературно· драма:-

тичною частиною. Зіграла n ето п' ятдесят ролей. Кращі з ниХі: Наталка («Наталка;_ 
Полтавка'' ! .Котляревського) , Маруся (аДай серцю волю> заведе в неволю» М.Кропив .. р 
ницького) , Інгігерда ( \(Я Мудр~й~ !.Кочерги) , Бабуся вмирають стоячи'' 

А . Касони), Понсія ( •<Дім Бернарди трознавець, поетеса , член 

ціанальної спілки письменників України . 

Т.Нещерет. Олексаидре Петрови·чу, 5 беj;езня 1999 року нашому театрові виповгшло
ся 70 рохів. Впевиена, про стан иашого, і взагалі сучас1-1.ого театру обm.ЯJІсуюто вас 

різні ду.мжи. Чи не хочете поділитися н.и .ми з читшча.ми JІcypнaJLy? 
О.Король. По-перше , наша держава культурі приділяє мін і мум уваги . Особли

во професійній. Увага дістається масовій культурі , адже це легше, дешевше, 

прибутковіше. Можливо , й не усвідомлюють ті , хто ці єю справою займається , 
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що все-таки 1 смак, І хороше ставлення до самоr держави виховує культура про-

фесійна. 
Існує афоризм: «Немає периферійного мистецтва » . Сп равді , іноді шедеври єв

ропейського і навіть світового рівня народжуються в провінції . Але і снує й та

ке поняття як периферійний рівень. Так ось , сьогодні вс і обласні театри зму

шені сповзати до цього рівня . Насамперед через умови фінансові , кадрові та 

житлово-побутові. Отже, якщо казати , які проблеми хвилюють наш театр , ме

не особисто , то вони мають вищезгадане підгрунтя. Середній вік в нашій тру

пі критичний- 58 років ; за 8 останніх рокі в ми не отримали жодної кварти-
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ри 1 жодного мІ сця в гуртожитку, ми не маємо змоги взяти не пльки молодих 

артистів , але й інших провідних спеціалі стів: художників , режисерів , балет-
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меистерш; вже котрии р1к театр не має можливостІ виrхати на гастролІ . 

Т.Н. І-Іа jJeneтu:цiяx ви почасти робите нам, акторам. , заува:жепн.я щодо акторськоі' 
майстер1·tості, посила?О'ЧUСо ua несуч,аС1і)' .ма 'Неру гjJu украl'нсоких акторів взагалі. Ви 
справді так вва:жаєте, 'ЧИ 'Це лише (( батіг» ? 

О.К. По-перше , я ніколи не говорив на репетиціях про манеру україн ських 
артистів. Я говорив , якщо пам'ятаєте: <<Досить уже музично-драмати чних ін
тонацій ». Що це означає? Ми «співаємо » ролі , у нас все головне й нічого дру
горядного. Ми гримотимо голосами , руками , ногами , усім , чим завгодно, аби 
не гримотіти головою та почуттями. Пригляньтеся до дійсності. Сьогодні 
зовсім інша ситуація - і політична, і соціальна , і матеріальна. Вона диктує ін
шу манеру та інтонацію. Манера мала б бути стримано-зм і стовною , а не по

верхово-емоційною . Глядач стомився від мітингів , словоблуддя в мікрофон . 
Глядач хоче прийти в помешкання , де з ним розмовляють душа в душу. А ма-

. . . 
нера музично-драматична, в гІршому розумІННІ , коли зводяться до одно го 

знаменника основні голоси і п ідголоски , заважає створенню ансамблю. Ми 
тоді втрачаємо головну рису, сказати б , слов' янського театру, про яку ще Ста-
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н1славськии говорив , коли життя людського духу 1 людського пла на сцен 1 
• 

нерозривнІ. 
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Король Олександр Петро

вич, народний артист Ук

раїни. Керував Закарnат-
·~ 

ським росrиським драма · 

тичним театром в місті 

Мукачеві , Запорізьким 

театром юного глядача. 

Лауреат преміІ ім . 

І.П.Котляревського , «Сі-. 
чеславна», ім. І . О . Патор-

жинського. З 1984 року 
художній керівник Запо

різького обласного укра

їнського музично-драма· 

тичного театру. Поставив 

тут більше сорока вистав. 

Кращі з них: 'tПотомки за 

порожців» О .Довженка , 

«Сто тисяч'' ! . Карпенка

Карого, «Дерева вмира

ють стоячи>> А. Касони, 

«Байда , князь Вишне

вецький" П.Куліша , «Дім 

Бернарди Альби'' 
Ф. Г.Лорки . 



Сцена з вистави 
иБогдан 
>Gнел:ьи u цькuйп 
С.Носаня 

• 
в nостановщ 

О .Короля. 1995. 

Сцена з вистави 
.. дім Берпардu 
Альби .. Ф.t.Лорки 

• 
в постановщ 

О.Короля. 
Заnор ізью r(r 
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музично-
v 

драматичнии 

театр. 

Фото 

В . Орловського . 

Т.Н. Чи вважаЄJпе ви своl.м обов'язком готувати режисерсь
ку ЗJ'tіну? 
О.К. Так. Але неможливо режисера замінити режисе

ром, бо це не адміністративна nосада, а творча. За сло

вами Немировича-Данченка, через 15 років театр nот
рібно створювати заново. Все залежить від особистості 

режисера-керівника. Ми всі добре знаємо, що коли був 

Товстоногов у Великому драматичному театрі , тоді була 

манера, властива лише йому. Навіть коли ставили там 
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вистави lHШl режисери , вони не виходили за межІ мане-

ри Товстоногова. І не TOJ\11)', що не хотіли , а тому, що ак

тори належали до школи Георгія Олександровича. Ко· 

ли немає режисерського нагляду, nриродньо, nотролrу 

щезає стиль цього майстра. У кожного з учнів Станіс· 

лавського своє ба чення системи Станіславського. Зміна 
режисерська nовинна виходити з самого колективу, а 

...: . . 
не приходити в осоо1 молодого режисера, якого я в ІН-
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шому МІСЦІ наrледш. 

Т.Н. В jюдіопередачі ((Суботні зустрічі» J\1/ихайло NІе.л:ьнuк - актор і режисер Дніпро

петровського театру одного актора, висловився так: «Класику сьогодиі слід ставити по
сучасному, Іt і в якому разі не вu'носити ua сцену шаровари, воюL повин:ні бути лише в м.у

зеїп . Ви подіІІЯGте v,ю думку? 
О.К. Не nоділяю. Якщо того ж «Байду, князя Вишневецького» Куліша чи інший 

твір на історичну тему позбавити національної , і сторичної , географічної атри

бутики , то що з того буде? Якщо класична драматургія nередбачає обов 'язковість 
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тако І категор 1 1 як час, то не врятує н1яка загальнолюдська тема твору, якщо не да-

вати атрибути того часу. 

При Курбасові був український євроnейський театр , але він ніколи не поривав 
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зв язюв з нацІОнальними традицІями. 

Т.Н. ХО'Чу торкнутися вuсвіт.лею-lЯ роботи па шого театру на радіо і на телеба'Чmні. 
1Ии, єдині у світі, вті.лzl.Іlи "Байд)', князя Вишпевеv,-ького>• , але ні в кого н,е виникло ба:жан
ня записати v,ю н.еоj;ди нарну виставу на радіо чи відеоплівку. Ваше ставленм до 'Ц'ЬОго 
факту? 
О.К. Це болюча тема. П'єса , написана Пантелеймоном Кулішем 104 роки тому, 
не бачила сцени . Куліш першим ставив питання про Україну як окрему терито

рію , окрему державу і Вишневецький цікавив його як носій цієї ідеї. Досліджен

ня свідчать , що, незважаючи на службу в І вана Грозного , Вишневецький думав 
про Україну, полишив великі багатства на Волині і приїхав сюди, на Хортицю, 

щоб стати зодчим першого земляного укріплення на острові . Дуже шкода, що ця 

вистава nройшла і для України, і для міста ... ніяк. 

Т.Н. Не за цікавилися 3/VU і фестивалf.м у ЗапоріJІСJІСі « Козацокому роду н,ем.а переводу~> . 
О.К. За будь-якого режиму цю тему - становлення держави козацької - можна 

було «розІ< рутити », а тут вийшло навпаки . 

Т.Н. Наближається жадане відкриття театру після шестирічного ремонту й рекоист

рукv,і1' прu.лtіщення. Чим відкриється сезон? 
О.К. Відкриється святковим концертом , після якого прем' єра вистави «Кін ІУ» 
за Г.Горіним, переклад Я.Стельмаха. Хоча для цього потрібні чималі гроші , бо на 
старому зношеному ганчір ' ї нічого вражаючого не буде. Шість років ми не роби
мо вистав на своїй сцені. Ті вистави , які ми випустили nротягом цього часу на 

сценах палаців та клубів і зіграли по 5-б разів , вимагають поновлення - і акторсь

кого , і технічного. «Богдан )L\1ельницький)> С.Носаня , « Вісім люблячих жінок» 
Р.Тома, «Сто тисяч» ! .Карnенка-Карого, «Кримінальний масаж» А.Малярова, 
композитора В .Уреса , «Наполеон і корсиканка» І .Губача , «Малюк» Ар.Горіна , 
Е.Яворського за п'єсою Ж.Летраза « Крихітка», музика Ю.Шевченка - все це 

потрібно nовернути на рідну сцену. А далі - робота над новими виставами , але 

називати їх передчасно, бо не знаю , з якою трупою ми доживемо до відкриття 
театру. На сьогодні в трупі 12 осіб. А коли починали ремонт, було 19 акторів у чо
ловічому складі і 19 у жіночому. 

Та будемо сподіватися , що театр, який зберігає традиції , закладені ще Володими
ром Магаром через драматургію Довженка та інших видатних майстрів, театр , 
який народився живим, буде жити. 


